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ظریف راه برجام را  از عملکرد دولت جدا کرد
اظهارات دي��روز محمدجواد    سياسي
ظريف، وزير خارجه كشورمان 
در جمع بازرگانان اتاق بازرگاني تهران با ظرافت خاصي 

راه برجام را از عملكرد دولت جدا كرد.
 البته چنين چيزي محتمل و تا حدودي قابل تأمل و تحمل 
است، زيرا آن چيزي كه بيش��تر از اصل »برجام به عنوان 
يك قرارداد«  نگران كننده است و يك خسارت به حساب 
مي آيد، نوع مواجهه دولتمردان با برجام و تصميمات اوليه 
دولت در تبديل برجام به راهگشاي ادامه مذاكرات با غرب 
در سياست خارجي و تبديل برجام به عاملي براي نجات 

اقتصاد كشور در سياست داخلي بود. 
 ظريف به عنوان كسي كه به برجام افتخار مي كند، ديروز 
ابتدا بازرگانان را تفهيم كرد كه كار برجام »رفع موانع« 
بوده است و اين يعني اگر حالا  توانسته ايم از مسير بدون 
مانع عبور كنيم يا نه، موضوع برجام نيست: »اتفاقي كه 
در كشور با برجام رخ داد، رفع موانعي بود كه ايجاد آن 
چندين سال طول كشيد، موانعي كه در مسير تجارت و 
بازرگاني ايران ايجاد شد، به يكباره ايجاد نشده بود بلكه 

با گذشت زمان و به مرور ايجاد شد.« 
ظريف در ادامه به نكته ديگري اش��اره كرد كه نش��ان 
مي دهد او مي خواهد بگويد »كار خود را در برجام كرده 
است« و حالا اين دولت است كه »بايد كار خود را براي 
حفظ برجام بكند« و موفقيت برج��ام لزوماً به معناي 
موفقيت عملكرد دولت نيست: »بعضاً در جلسه هيئت 
دولت به خاطر اينكه ما توانستيم نفت مان را بفروشيم يا 
هواپيما بخريم، برخي از دوستان به خاطر موضوع برجام 
از من تشكر مي كنند ولي من در جلسه قبل هيئت دولت 
خطاب به اين دوستان بزرگوار گفتم كه من بايد از شما 
تشكر كنم چرا كه شما با اقدامات خود و تلاش هايي كه 

كرديد باعث شديد كه برجام حفظ شود.« 
وزير خارجه كشورمان همين نكته را به شيوه ديگري 
نيز گوشزد و به نوعي تأكيد مي كند كه قرار نيست مثلًا 
برجام خريدار هواپيما و فروشنده نفت باشد، بلكه آنچه 

وظيفه برجام به عنوان رفع موانع اينچنيني بوده، انجام 
شده است و حالا عملكرد دولت مي تواند برجام را تثبيت 
كند: »افزايش تماس ها و تعاملات بين المللي از سوي 
ايران اهميت دارد. وقتي اين تعاملات افزايش پيدا كند، 
مانع مشكل تراشي براي برجام مي شود، مثلًا قرارداد با 
بوئينگ، ايرباس و ديگر قراردادهاي نفتي در اين مسير 
)مشكل تراشي براي برجام( مانع ايجاد مي كند. ما بايد 
با برنامه ريزي در اين مسير پيش برويم و آن كه برجام را 

حفظ مي كند، ما هستيم.«
اينكه آي��ا واقعاً مي ت��وان تكليف برج��ام را از تكليف 
عملكرد اقتصادي دولت جدا كرد، يك پرسش جدي 
اس��ت، به ويژه آنكه هيچ يك از دولتم��ردان از ابتدا 
تاكنون چنين تفكيكي را قائل نشدند و همواره برجام 
را نجات دهنده كشور و نتيجه آن را رشد و شكوفايي 
اقتصادي و رشد سرمايه گذاري خارجي مي دانستند 
و ش��خص رئيس جمه��ور بارها فضاي پس��ابرجام را 
به فضايي تش��بيه كرد كه س��يل بازرگانان خارجي 
را به كش��ور س��رازير مي كند و دلارهاي فروش نفت 
را نجات بخش اقتصاد كش��ور معرفي ك��رد اما اينكه 
زمزمه هاي جدا كردن برجام از عملكرد دولت شنيده 
مي شود، نكته ظريفي اس��ت كه آن را فقط مي توان 
از ظريف ب��ه عنوان نم��اد برجام ش��نيد، آنجا كه در 
همين نشس��ت در جمع بازرگانان مي گويد: »تحريم 
بيش از آنكه مقررات و قوانين باشد، ايجاد يك فضاي 
بين المللي است، ايجاد نگراني براي طرف مقابل شما 
از آينده روابطش با شماست. اين نگراني باعث مي شود 
كه هر ادعا و فشار جديد كه در اين فضا مطرح مي شود، 
جاي طرح پيدا كند. بنابراين موفقيت برجام در اين بود 
كه بتواند فضاي رواني را كه در جهان عليه ايران ايجاد 
شده بود، آرام كند. به همين دليل بدخواهان ايران از 
قبل و بعد از برجام تلاش شان بوده كه اين آرامش ايجاد 
نشود. وقتي مي بينيم فلان نماينده امريكا به مقامات 
ايراني نامه مي نويسد كه به اوباما اعتماد نكنيد، در واقع 

دلش براي ما نسوخته بلكه مي خواهد اين پيام را بدهد 
كه آن فضاي رواني همچنان وج��ود دارد. در همين 
راستا س��ناتورهاي امريكايي و نمايندگان آنها بيش 
از 50 طرح قانوني به مجلس و س��نا فرستادند بدون 
اينكه هيچ كدام عملياتي و قانوني شود و همه در اين 
راستا بود كه اين فضا را ايجاد كنند كه ارتباط با ايران 
همچنان خطرناك و هزينه بردار است. آنها در همين 
راستا از عبارت »هزينه حيثيتي كار با ايران« استفاده 
مي كنند و در واق��ع مي خواهند اين گون��ه القا كنند 
كه فضا همچنان جهت كار با ايران نامناس��ب است و 
هزينه كار كردن با ايران بالاست. هم اكنون نيز تلاش 
مي كنند كه اين فضاي نگراني در مورد كار با ايران را 
ايجاد كنند اما واقعيت اين است كه برجام اين فضا را 
شكسته است و نبايد اجازه بدهيم كه تحت تأثير اين 
فضا قرار بگيرد و اين كار نيازمند مقداري كار و ريسك 
است و همان طور كه شما بيشترين منفعت را از برجام 
مي توانيد ببريد تأثير مهمي نيز مي توانيد در حفظ آن 

داشته باشيد.«
آيا اينكه وزير خارجه كشورمان تأكيد مي كند كه كار 
برجام رفع موان��ع بوده و كار دولت و بازرگانان كش��ور 
)ولابد همه مردم اي��ران( بايد حفظ آن باش��د، به اين 
معني است كه او مي خواهد اينگونه برجام را احيا كند 
و يا ظريف پس از اينكه عملكرد اقتصادي پسابرجام را 
موفقيت آميز نمي بيند، تصميم مي گيرد كه با زبان نرم 

»راه برجام« را از »مسير عملكرد دولت« جدا كند؟!
اينكه مي گوييم »احياي برجام« صرفاً يك ادعا نيست، 
بلكه برجام همين حالا قراردادي است كه ترامپ آن را 
تهديد مي كند و راه بانك هاي بزرگ را باز نكرده است و 
اين مي تواند برجام را � همين حقيقت ادعايي اش را � به 
خطر بيندازد اما اگر چنين نشد، بهترين راه براي ظريف 
و تيم مذاكره كننده جداسازي حقيقت برجام از حقيقت 
عملكرد دولت است كه ظاهراً وزير محترم خارجه به اين 

راه وارد شده است. 

فرمانده كميته جست وجوي مفقودين ستاد كل نيروهاي مس��لح از انتقال پيكر 20 شهيد تازه تفحص ش��ده به تهران، جهت سير مراحل 
شناسايي خبر داد.  سردار ميرمحمد باقرزاده، فرمانده كميته جست وجوي مفقودين ستاد كل نيروهاي مسلح در گفت وگو با خبرنگار دفاع پرس 
مستقر در مرز باشماق، از برگزاري مراسم وداع با شهداي گمنام در مسجد جامع اهل سنت سنندج خبر داد كه اين برنامه  شب گذشته با حضور 
اقشار مختلف مردم و برادران شيعه و سني كردستان برگزار شد.  وي  تأكيد كرد: پيكرهاي مطهر 20 شهيد تازه تفحص شده امروز براي سير 

مراحل شناسايي به تهران منتقل مي شوند و پيكر 240 شهيد در ايام فاطميه اول تشييع مي شود. 

پيکر 240 شهيد 
در ایام فاطميه
تشييع مي شود

بي بي سي جناحي ندیده بودیم که دیدیم!
گاه��ي از م��ن مي پرس��ند اينكه 

علي علوي
بي بي سي فارسي پس از 40سال   نگاه 

دش��مني با مام وطن و ملت ايران 
حالا بلندگوي يك جناح خاص در ايران شده است، خوب 
است يا نه؟! )مي گويند »دشمني با مام وطن« شايد به خاطر 
ايراني بودن خبرنگاران و مجريان بي بي سي فارسي!( آنها كه 
اين پرسش را مطرح مي كنند، خودشان اغلب نظرشان اين 
است كه اين چيز خوبي است، چون رسانه هاي داخلي ما نيز 
غالباً  متعلق به يك جناح هس��تند و البته خطوط قرمز را 
معمولاً رعايت مي كنند و حالا بي بي سي شده است رسانه 
حامي يك جناح و برخي از خطوط قرمز را كه مربوط به دولت 
و حاميان دولت و جناح اصلاح طلب است، به ناچار رعايت 
مي كند و حتي در برخي موارد در دفاع از كليت دولت مستقر 
يا بعض افراد آن س��ينه چاك تر از رسانه هاي داخلي حامي 
دولت است و اين چيز بدي نيست.  من اما چنين اعتقادي 
ندارم و معتقدم جناحي عمل كردن بي بي سي به طمع عبور 
از اين مرحله و رسيدن به يك دستاورد بزرگ تر است. البته 
اصل اخب��ار ظاهراً جناح��ي بي بي س��ي را تأييد مي كنم. 

مثال هاي زيادي هست كه چند نمونه را مي آورم. 
بي بي س��ي حيثيت حرفه اي خود را زير س��ؤال مي برد تا 
مثلًا از قول پروانه مافي در روز حادثه پلاس��كو بنويسد كه 
»آواربرداري تا 72 ساعت ديگر خاتمه مي يابد.« و اين آشكارا 
باج دادن سياسي به افراد يك جناح خاص است. اين خانم 
نماينده مجلس اس��ت و با همان فهرستي وارد مجلس شد 
كه خود اصلاح طلبان حالا از آن فهرست بندي پشيمانند. 
اما وقتي حادثه پلاس��كو، س��خنگو و رئيس ستاد بحران و 
مس��ئولان ديگري را دارد، چرا بي بي سي از قول يك خانم 
نماينده مجلس خبر آوارب��رداري مي دهد كه امروز پس از 
يك هفته معلوم مي شود آن خبر، نپخته و يك سخن پراكني 

بيهوده بوده است كه فقط به درد بي بي سي خورد! 
بي بي س��ي از قول يك عضو اصلاح طلب شوراي شهر كه 
اهالي رس��انه او را به عمله فلان جناح ب��راي تخريب فلان 
مسئول مي شناس��ند، خبرهاي دروغ درباره انحصارشبكه 
خبرسيما در تهيه خبر از حادثه پلاسكو مي دهد، در حالي 
كه خبرنگاران رسانه ها همه در پلاسكو حاضرند و فقط تهيه 
عكس از جنازه ها براي همه خبرنگاران و عكاسان محدود 
شده است. يا از قول او مي نويسد كه »مردم بايد بدانند كه 
20 تا 30 نفر در پلاسكو كشته شده اند« ! معلوم نيست كه 

چه كسي مانع اين دانستن شده است، آن هم در حالي كه 
تلويزيون ايران بارها اين اعداد و ارقام را حتي بيشتر از اين 
از قول س��خنگوي بحران پلاس��كو اعلام كرده است پس 
بي بي س��ي اينجا نيز دنبال خبر صادق نيست و به وظيفه 

جناحي اش عمل مي كند. 
خنده دارتر از هر چيز، اخبار و اطلاع رس��اني بي بي س��ي از 
مسيرهاي تش��ييع پيكر مرحوم هاش��مي رفسنجاني بود! 
آن قدر عمر كرديم كه ببينيم بي بي سي هم به مردم ايران 

مسير راهپيمايي نشان مي دهد!
يا مثلًا به نحوه انتش��ار اين خبر در بي بي سي توجه كنيد: 
»محمدباقر نوبخت، س��خنگوي دولت در پاسخ به سؤالي 
درباره موضع دولت حس��ن روحاني برابر اتهاماتي كه عليه 
حسين فريدون برادر رئيس جمهور مطرح مي شود، گفت: 
اتهام افكني قبل از اثبات بر افكار عموم��ي تأثير دارد و اگر 
قوه قضائي��ه به اين نتيجه برس��د كه آن اتهامات درس��ت 
نبوده چه پاس��خي به افكار عمومي خواهيم داد.« در حالي 
كه نوبخت اين را هم گفته بود كه قوه قضائيه با استقلال و 
قاطعيت در اين باره عمل خواهد كرد و نيازي به نامه نگاري 
نمايندگان نيست كه اشاره اي به سخن اخير رهبر انقلاب 
اس��ت كه فرمودند بايد قدر قوه قضائيه مس��تقل و قاطع را 
بدانيم ) ممكن است برخي بگويند نوبخت كنايه  زده است 
كه من لحن او را نشنيدم و نمي توانم قضاوت كنم(. مشاهده 
مي كنيد كه بي بي سي مثل يك معلم اخلاق نگران عواقب 
اخلاقي يك خبر است و در لباس مدافع فريدون، خبر نوبخت 

را هم گزينش شده منتشر مي كند. 
بي بي سي فارس��ي همچنين يك مدافع تمام عيار برجام 
است. از ميان انبوه خبرهاي اقتصادي و واردات و صادرات 
و اوضاع صنايع ايران كه هيچ پوششي در بي بي سي ندارد، 
ناگهان به س��راغ اينگون��ه اخبار مي رود: »قائ��م مقام وزير 
بهداشت ايران در امور بين الملل، به خبرگزاري رسمي ايران 
گفت: پس از برج��ام صادرات دارو و تجهيزات پزش��كي از 
حدود 20 ميليون دلار در سال 13۹2 به ۶0 ميليون دلار در 

سال 13۹5 افزايش يافت.«
بي بي سي حتي در اخبار خارجي با اصلاح طلبان هماهنگ 
است و مانند آنان از ترامپ متنفر اس��ت! و معلوم نيست با 
چه تحليلي اين رئيس جمهور امريكا را براي اصلاح طلبان 
خطرناك ت��ر از اوباما ي��ا دموكرات ها مي داند.  اين ش��بكه 
خبري فارس��ي زبان روي انتخابات همان خطي را مي رود 

كه اصلاح طلبان دوس��ت دارند يعني تخريب مثلًا قاليباف 
به عنوان يك رقي��ب احتمالي در انتخاب��ات. براي همين 
آسمان را به ريسمان مي بافد تا بگويد فاجعه پلاسكو تقصير 
قاليباف است.   اما اينكه گفتم اخبار ظاهراً جناحي بي بي سي 
را به طمع دس��تاورد ديگري مي دان��م، از دل همين چند 
خبر نمونه اي كه آورده ش��د، مشخص است. اگر بي بي سي 
مسيرهاي تش��ييع پيكر مرحوم هاش��مي را اطلاع رساني 
مي كند، نه براي اين است كه مردم راهشان را گم نكنند و نه 
احساس ديني به سابقه نظام در ايران دارد، بلكه او مي داند 
بخشي از مخاطبانش ممكن است بخواهند در اين تشييع، 
شعارهاي ضد حكومتي بدهند، يعني دقيقا همان كاري را 
مي كند كه در فتنه 88 كرد و محل هاي تجمع اغتشاشگران 

را خبررساني مي كرد. 
اگر بي بي سي براي فريدون يا آن عضو شوراي شهر يا يك 
نماينده كارگزاراني مجلس، كانال خبري مي ش��ود، به اين 
خاطر اس��ت كه اين بخش از حكومت و نظام ايران را براي 
ايجاد تغيي��رات س��اختاري و احتمالاً در بران��دازي آينده 
مناس��ب تر از بخش هاي ديگر مي بين��د و بنابراين وقت و 

سرمايه اش را هزينه اين افراد مي كند. 
آنچه اكنون به عنوان تغييرات چشمگير بي بي سي فارسي 
در رسالت خبري اش مي بينيم و از دلسوزي هاي اين شبكه 
خبري براي كليت يك جناح سياسي در ايران مي شنويم، 
صرفاً يك زمينه سازي به اميد آينده است. اگر روزي همين 
جناح اصلاح طلب همه كانون هاي قدرت را در ايران به دست 
بگيرد و در چارچوب قانون اساس��ي بمان��د، آن روز همين 
بي بي سي فارسي، اپوزيسيوني را در دل آنان كشف مي كند 
و رسانه بي چون و چراي همان اپوزيسيون مي شود تا مراحل 
بعدي استحاله و براندازي را دنبال كند. چرا اينچنين است، 
چون آنچه ما از بي بي سي فارسي مي دانيم، حسين باستاني و 
مسعود بهنود و فرناز قاضي زاده و ديگر مجريان و كارشناسان 
ايراني آن نيستند بلكه بديهي ترين فهم از بي بي سي � چه 
انگليسي، چه فارسي � آن است كه بايد روايتگر دستگاه هاي 
اطلاعاتي انگليس باشد و جز اين نمي تواند باشد. و البته اگر 
پولي از عربستان يا اسرائيل برسد، كمي هم به آنها متمايل 
مي شود، آنچنان كه داريوش كريمي گاهي موضوع برنامه 
پرگار را به دلسوزي و مظلوم نمايي براي اين دو رژيم مظهر 
ظلم و فساد اختصاص داده است.  پس بي بي سي جناحي اگر 

چه حقيقت دارد اما يك حقيقت مجازي است!
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   حوادث

لعنت به این آوار
اميدواري به واپسين روزها کشيده شد

     س�خنگوی آتش نش�انی ب�ه »ج�وان« می گوی�د ش�اید ب�ه دليل 
آس�يب دیدگی پيکرهای آتش نش�انان نتوان پيکری را کش�ف کرد،  
درعين حال انتشار تصویر همسر یکی از آتش نش�انان زیر آوار که در 
انتظار نجات معجزه آسای همسر خود نشسته است، بازتاب  گسترده ای 

در شبکه های اجتماعی داشت | صفحه 14

پایان نشست قزاقستان با امضاي ایران
روسيه و ترکيه پاي بيانيه نهایي

تثبیت آتش بس 
دستاورد»آستانه«

15

  دس�تور کار اصلي نشست آس�تانه، گسترش 
آتش بس در سوریه بود. اینکه گروه هاي معارض 
سوري   در مذاکرات حاضر نشدند بيانيه را امضا 
کنند، به معني این است که آنها روي کاغذ حاضر 
نش�ده اند به آتش بس ادامه بدهند، ولي امضاي 
دولت ترکيه پاي بيانيه پایاني، به این معني است 
که آنکارا ادامه آتش ب�س را تضمين خواهد کرد

 جناحي عمل کردن بي بي س�ي به طم�ع عبور از 
این مرحله و رسيدن به یک دستاورد بزرگ تر است. 
اگر بي بي سي براي فریدون یا آن عضو شوراي شهر 
یا ی�ک نماین�ده کارگزاراني مجل�س، کانال خبري 
مي شود، به این خاطر است که این بخش از حکومت و 
نظام ایران را براي ایجاد تغييرات ساختاري و احتمالاً 
براندازي در آین�ده، مناس�ب تر از بخش هاي دیگر 
مي بيند و بنابراین وقت و س�رمایه اش را هزینه این 

افراد مي کند | همين صفحه
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